
    یکشنبه1400/09/21 

   سال یازدهم - دور جدید 

   شماره 2445- مسلسل 2435 

   4 صفحه

December،2021  

Vol.2435 ، No.2445  

قیمت 2000 تومان

4ورزش

4اقتصاد

مدیر کل پزشکی قانونی خراسان شمالی:

۶هزارمصدوم نزاع به پزشکی قانونی خراسان شمالی مراجعه کردند
2

کشف فساد مالی در 
آلومینای جاجرم

مربی بدمینتون آقایان در گفت و گو با اتفاقیه :

با هدف تبدیل خراسان شمالی 
به مهد بدمینتون کشور 

قدم برداریم

افزایش سن بازنشستگی
 در سایه  افزایش حقوق ؟

2اخبار

انتقاد نماینده بجنورد از 
قفل پروژه ارتقای بیمارستان 

پورسینای آشخانه

 استاندار خراسان شمالی:

با کارمندانی که
 واکسن نزده اند 
برخورد می شود

صفحه 2

3

ادامه صفحه 3

WWW.ETEFAGHYEH. IR

وب سایت روزنامه اتفاقیه
www.etefaghyeh.ir

آگهی ابلاغ اجرائید مهریه به ورثه کلاسه پرونده 
140004007180000082

بدین وسیله به خانم سحر نامور فرزند حسین به شماره ملی ۰6۷۰۳62۰۳4 متولد ۰۷/۰۵/۱۳۷۱ به نشانی: بجنورد 
- باقرخان ۱-باقرخان 24 ســمت چپ پلاک 8  از ورثه مرحوم حســین نامور ابلاغ می شود حانم جوهر غیاثی به 
استناد ســند شــماره ۱۹۵26 - 26/۰۷/۱۳۹۰جهت وصول مبلغ ۳6.۱8۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال علیه شما اجرائیه صادر 
نموده و پرونده اجرائی به کلاســه ۱۷۵۹ ۱4۰۰۰ در این اداره تشــکیل شده و طبق گزارش مورخ 2۵/۰8/۱4۰۰ 
مأمور مربوطه، ابلاغ واقعی به شما میسر نگردیده است؛ لذا بنا به تقاضای بستانکار به شرح وارده به شماره ۱6۵۹۳ 
مورخه ۱4۰۰/۰۹/۰6  طبق ماده ۱8 و ۱۹ آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیر 
الانتشــار محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، 
نســبت به پرداخت بدهی مورث خود اقدام نمایید، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت همچنین بدین وسیله اعلام 
می گردد ششــدانگ پلاک ثبتی 4۳4۰ فرعی از ۱6۹ – اصلی  واقع در بخش دو بجنورد متعلق به مرحوم حسین 
نامــور در قبال مبلغ ۳6.۱8۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال بابت اصل طلب خانم جوهر غیائی و به انضمام خســارت تاخیر و ۵ 
درصد بابت نیم عشر اجرایی بازداشت گردیده است لذا طبق ماده 8۷ آئین نامه اجراء ، مراتب بشما خانم فائزه نامور 
با مشــخصات فوق اخطار می شــود. ضمنا هر گونه تقل انتقالی از طرف شما نسبت به مورد بازداشت ممنوع است 
و ترتیب اثر داده نمی شــود. در ضمن این آگهی در یک نوبت در روزنامه منتشــر شده و عملیات اجرائی بلافاصله 

پس از سپری شدن مهلت مذکور ادامه خواهد یافت . و به جز آگهی مزایده آگهی دیگری منتشر نخواهد شد.
علی اوسط رستمی - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی بجنورد

چرا ایرانی ها نمی توانند
 باهم یک سیستم بنا کنند؟

محمود سریع القلم ��
سرگذشــتِ سیستم و تشکل در تاریخ ایران را شاید بتوان با این پنج واژه خلاصه کرد: انشعاب، درگیری، انتقام، خصومت و حذف. 
تداوم، ثبات، پایبندی وعاقبت خوش به ندرت در تشکل های اجتماعی، سیاسی و حتی تجاری-اقتصادی دیده می شود. در مقابل، 
طی دو قرن گذشته، کشورها دو نوع تجربه در ایجادِ تشکل و سیستم سازی پشت سر گذاشته  اند. در تجربۀ غربی، از آدام اسمیت 
)Adam Smith( تا یورگن هابرماس )Jürgen Habermas( تلاش کرده  اند مبانی نظری انســجام، همکاری، تشکل، تحزب و 
رشــد را نظریه پردازی کنند. غرب، فراز و نشــیب های فراوانی از جنگ و تقابل تا ســندیکاهای کارگری فعال، تا انحصارِ شرکت 
های بزرگ و جهانی شدن را تجربه کرده است اما در فرآیند این سیر تاریخی، کانون تئوریک در »نظام سرمایه داری« بوده است. 
اندیشمندانی مانند ماکس وبر)Max Weber(، تالکوت پارسونز)Talcott Parsons( و آنتونی گیدنز)Anthony Giddens( در پی 
ایجادِ نوعی هارمونی و معنا میان ســرمایه داری و نظام اجتماعی بوده اند. حتی امروزِ، یورگن هابرماس آلمانی پس از شــش دهه 
نظریه پردازی، هدفِ استخراجِ معنایی انسانی تر در تعامل میان حاکمیت، مصلحت عامه و سرمایه داری از طریق رقابت گفتمانی، 
افزایش ســطح مشــارکت پذیری )Inclusiveness( و ارتباطات معقول را دنبال می کند. به عبارت دیگر، موضوعِ سیستم سازی، 

ماهیتِ تشکل و جامعۀ عقلانی هم چنان موضوعی چالشی در راهروهای قدرت و دانشگاه های غرب است.



اخبار
WWW.ETEFAGHYEH. IR N E W S

یکشنبه1400/09/21 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2445 - مسلسل 22435
روزنامه صبح استان خراسان شمالی
Etefaghyeh@gmail .com  : پست الکترونیک 

دیدار مدیر کل راه و شهرسازی 
استان خراسان شمالی با رئیس 
و اعضای مجمع انبوه سازان و 

سازندگان مسکن 
با هدف تســریع در اجرای پروژه هــای نهضت ملی 
مســکن جمع کثیری از انبوه سازان استان با مدیر کل 
راه و شهرســازی استان خراسان شــمالی نشستی را 

جهت هماهنگی بیشتر برگزار کردند.
بــه گــزارش اداره ارتباطــات و اطلاع رســانی راه و 
شهرسازی خراسان شمالی، با هدف سرعت بخشی به 
پروژه های نهضت ملی مســکن، جمع کثیری از انبوه 
ســازان با مدیر کل راه و شهرســازی استان خراسان 

شمالی نشستی برگزار کردند.
قاسم قاسمی، مدیر کل راه و شهرسازی استان خراسان 
شمالی در این نشست در بین انبوه سازان گفت: نهضت 
ملی مســکن یکی از مهم ترین طرح های کلان دولت 
اســت که طی آن احداث 4 میلیون واحد مسکونی در 
چهارســال دولت  عملیاتی و اجرایی خواهد شــد که 
از این مقدار طی 4 ســال 48 هزار واحد ســهم استان 
خراسان شمالی بوده که طی فراخوان که طی دو هفته 
قبل منتشر شد از سرمایه گذاران و انبوه سازان دعوت 

به همکاری در این طرح صورت گرفت.
وی گفت: با ابلاغ قانون جهش تولید مســکن، وزارت 
راه و شهرســازی، سامانه ثمن )ســامانه نهضت ملی 
مســکن( را بــه نشــانی saman.mrud.ir به منظور 
نام نویســی متقاضیان مســکن راه اندازی کرد و از 28 
مهرمــاه و همزمان بــا راه اندازی ســامانه، متقاضیان 
مســکن این امکان را یافتند تا با داشــتن چهار شرط 
تاهل و سرپرست خانوار بودن، حداقل ۵ سال سکونت 
در شــهر مورد تقاضا، عــدم مالکیت خصوصی و عدم 
استفاده از امکانات دولت نسبت به ثبت نام اقدام کنند و 

ثبت نامه ها تا پایان آذر ماه ادامه خواهد داشت.
قاســمی تصریح کرد: در دیدار با انبوه ســازان بر عزم 
جدی اداره کل راه و شهرسازی استان خراسان شمالی 
بر حمایت از ســازندگان و انبوه سازان، ارتباط موثر با 
پیمانکاران و سرعت بخشــی به پروژه ها تاکید شد و 

موانع و مشکلات مورد بررسی قرار گرفت.
مدیر کل راه و شهرسازی خراسان شمالی اظهار داشت: 
وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد با استفاده حداکثری 
از ظرفیت سازندگان و انبوه سازان داخلی عرضه سالانه 
یک میلیون واحد مســکونی را تحقق ببخشــد، وی از 
عزم جــدی نهادهای مســئول بالاخص اســتانداری 
خراسان شــمالی در همراه کردن شهرداران و دستگاه 
های خدمات رســان و تشکیل جلسات شورای مسکن 
استان به صورت مستمر و منظم در راستای رفع موانع 
و باحضور اســتاندار خراسان شــمالی طی هر دو هفته 

یک بار خبر داد.
وی در پایان گفت: یکــی از ویژگی های نهضت ملی 
مســکن، تســریع در انجام پروژه ها، افزایش کیفیت و 
اســتفاده از فناوری های نوین ساخت است و ضرورت 
دارد صنعت ســاختمان از نظر کیفیت، قیمت و سرعت 
در ساخت متحول شود و در این مسیر باید از شیوه های 
نوین ســاخت بهره مند شویم زیرا بخشی از روش های 
ســنتی زمان بر، فاقد کیفیت لازم و سرعتی است که 
ملاک  عمل در اجرای تولید مسکن نهضت ملی است.

مسئول بسیج کارگران و کاخانجات سپاه جوادالائمه )ع( 
خراسان شمالی:

معضل شغل منشی ها، با بازرسی 
حل نخواهد شد

حســن خاکســار با بیان اینکه وضعیت جایگاه شغلی 
منشــی مطب هــا، تبدیل به یک معضل شــده که با 
بازرسی حل نخواهد شــد، خاطرنشان کرد: نکته قابل 
توجه این است که مجوز صدور پروانه پزشکی در حوزه 
کاری نظام پزشکی اســت اما هیچ اهرمی برای اجبار 
پزشــک به رعایت قانون حقوق و بیمه منشــی وجود 

ندارد.
حســن خاکسار، مسئول بســیج کارگران و کاخانجات 
سپاه حضرت جوادالائمه )ع( خراسان شمالی در گفتگو 
با خبرنگار عصراترک اظهار داشــت: متاســفانه طرز 
تفکری بر اکثر پزشــکان که تحصیل کرده و تاثیرگذار 
در جامعه و دارای حقوق های مطلوبی هســتند، قالب 
شــده اســت که باعث شده منشــی ها حداقل حقوق 

مصوب کارگری را دریافت نکنند.
وی با اشــاره به اینکه حقوق منشــی ها متفاوت است 
و در شــرایط فعلی از ۷۰۰ هزار تومان شروع می شود، 
گفت: این در حالی اســت که باید حداقل دو میلیون و 
6۰۰ هزار تومان پایه حقوق قانون کار را دریافت کنند.

خاکســار گفت: علاوه بر این زمانی که بازرس سازمان 
تامین اجتماعــی در محل مطب حضور پیدا می کند و 
خواستار بررسی بیمه منشی ها می شود، چنانچه منشی 
بیمه نباشد و این واقعیت را اعلام کند از سوی پزشک 

عذرش خواسته می شود.
وی ادامه داد: از طرفی هم به دلیل وضعیت نابســامان 
اقتصادی تقاضا برای این شغل بالاست، به همین دلیل 

پزشک نگرانی از جذب نیروی جدید ندارد.
خاکســار  با بیان اینکه وضعیت جایگاه شــغلی منشی 
مطب ها، تبدیل به یک معضل شده که با بازرسی حل 
نخواهد شد، خاطرنشان کرد: نکته قابل توجه این است 
کــه مجوز صدور پروانه پزشــکی در حوزه کاری نظام 
پزشــکی اســت اما هیچ اهرمی برای اجبار پزشک به 

رعایت قانون حقوق و بیمه منشی وجود ندارد.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه در حال حاضر گروه 
زیادی از پزشکان به صورت توافقی مبلغی را مطرح می 
کنند و منشــی می پذیرد، گفت: براساس قانون هشت 
ســاعت در روز، در هفته 44 ساعت است، در حالی که 
این گونه نیست و گروهی از پزشکان مدعی می شوند 
که ساعت کاری کمتری را منشی در مطب حضور دارد.

خاکســار یادآور شــد: در واقع توافق اجباری برای به 
کارگیری منشی، شاید جنبه دیگری از استثمار به شمار 
بیاید و منشــی به دلیل مشکلات مالی، بدون پذیرفتن 

بیمه و حقوق پایین مشغول به کار می شود.

خبر خبر

استاندار خراسان شمالی گفت: برخورد با کارمندانی 
که تا کنون واکســن نزده اند بر اســاس مصوبات 
ســتاد ملی و استانی مدیریت بیماری کرونا خواهد 
بود و اقدامات لازم در این خصوص انجام می شود.

محمد رضا حسین نژاد پیش از ظهر شنبه در ستاد 
مدیریت کرونا خراسان شمالی که در سالن جلسات 
استانداری برگزار شــد، اظهار کرد: واکسیناسیون 
موجب جلوگیــری از بروز موج های بعدی بیماری 

کرونا در آینده می شود.
استاندار خراسان شمالی با ابراز خرسندی از جایگاه 
خوب استان در شــاخص های مراقبت از سلامت 
مردم، گفت: مقابله بــا بیماری کرونا در موج های 
مختلــف این بیماری یکســان اســت که رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و تزریق واکســن از جمله 

این راهکارهاست.
وی افزود: در خصوص ضرورت تزریق واکسن باید 

در جامعه فرهنگ ســازی شود و افراد بدانند عدم 
تزریق واکسن موجب شیوع بیشتر بیماری و آسیب 

به سلامت دیگران است.
حســین نژاد با اشاره به اعلام آمادگی استان برای 
مقابله با موج بعدی بیماری کرونا، گفت: خراسان 
شمالی منطقه ای سردسیر است، بنابراین از سوی 
دانشگاه علوم پزشــکی استان و سایر متولیان امر 
چگونگی و زمان اجرای دستورالعمل های بهداشتی 
از جمله بازگشــایی مدارس در اســتان بررسی و 

پیشنهادات لازم به سطح ملی ارائه شود.
نماینده عالی دولت در خراســان شمالی در بخش 
پایانی سخنان خود گفت: برخورد با کارمندانی که 
تا کنون واکســن نزده اند بر اساس مصوبات ستاد 
ملی و استانی مدیریت بیماری کرونا خواهد بود و 
در گام های مختلف ایــن برخوردها انجام خواهد 

شد.

استاندار خراسان شمالی:

با کارمندانی که واکسن نزده اند برخورد می شود

 محمدرضا نورس گفت: تا پایان آبان ماه 6 هزار و 
۵۱6 نفر به دلیل مصدومیت ناشی از نزاع به مراکز 

پزشکی قانونی استان مراجعه کرده اند.
محمدرضــا نورس، مدیــر کل پزشــکی قانونی 
خراسان شــمالی در گفتگو با خبرنگار عصراترک 
اظهارکرد: تا پایان آبان ماه شــش هزار و ۵۱6 نفر 
مدعی مصدومیت در نزاع در مراکز پزشکی قانونی 
استان معاینه شده اند که 68 درصد آنها مرد و ۳2 

درصد زن بوده اند.
نورس افزود: بیشــتر از ۳8 درصد این آمار متعلق 
به شهرستان بجنورد است و شیروان با 2۱ درصد 

دومین رتبه را دارد.
مدیر کل پزشــکی قانونی خراسان شمالی گفت: 
نســبت به مدت مشابه سال گذشته شاهد افزایش 
هفت درصدی آمار مصدومین معاینه شده در نزاع 
هســتیم و از سوی دیگر استان خراسان شمالی در 
سال گذشته نسبت به جمعیت رتبه پنجم کشوری 

را از نظر تعداد مصدومین نزاع داشته است .

وی با بیان اینکه یکی از وظایف ســازمان پزشکی 
قانونی معاینه و ارائه گزارش شرح صدمات مراجعین 
ناشی از نزاع اســت که با دستور مقام قضایی و از 
مراجع انتظامی به این ســازمان ارجاع می شوند، 
اظهارداشــت: مصدومانی که در بسیاری موارد در 
پی یک درگیری ساده با موضوعی نه چندان مهم، 
دچار آســیب ها و صدمات جسمانی می شوند که 
گاه خســارات آن به مراتب بیشــتر و جدی  تر از 
دلیلی است که به خاطر آن با یکدیگر درگیر شده 
اند.نورس در راستای پیشگیری از نزاع افزود: بالا 
بردن دو ویژگی اخلاقی و رفتاری تحمل و مدارا با 
دیگران که از علل زیربنایی ثبات و آرامش روحی 
و روانی جامعه است، نقش مهمی در این امر دارد.

وی تاکید کــرد: ظاهر خون آلود تأثیری در تعیین 
میزان صدمات و صدور نظریه کارشناســی توسط 
پزشــکی قانونی ندارد بلکه مبنــای صدور نظریه 
کارشناســی در خصوص جراحات ، نوع جراحت و 
برخی خصوصیات آن اســت، لــذا معاینه دقیق  تر 

ضایعات نیازمند تمیز بودن موضع و بررسی دقیق 
آن توسط کارشناسان پزشکی قانونی است.

مدیرکل پزشکی قانونی استان با بیان اینکه دیگر 
چیزی به نام »طول درمان« در پزشــکی قانونی 
تعییــن نمی شــود،  آنچه امــروز در گواهی های 
پزشــکی قانونی وجود دارد تعییــن زمان »معاینه 
مجدد« اســت که هدف از آن، تعیین سرنوشــت 
جراحات و صدمات و حفظ حقوق مصدومان است 
که آیــا جراحت یا صدمه به صــورت بدون عیب 
التیــام می یابد و یا اینکه بــا عدم التیام و یا التیام 

نامطلوب موجب ایجاد نقص عضو می شود.
نــورس خاطرنشــان کــرد: برای صــدور نظریه 
کارشناســی در خصوص صدمات ناشــی از نزاع 
توسط سازمان پزشکی قانونی ارائه معرفی نامه از 

مراجع قضایی و یا کلانتری الزامی است.
وی گفــت:  در مــواردی برای بررســی دقیق تر 
جراحات و یا عوارض صدمات نیازمند اخذ مشاوره 
و یا تصویربرداری و یا ســایر اقدامات پاراکلینیک 

هســتیم که این امر برای حفظ حقوق مراجعین و 
اظهار نظر دقیق در خصوص صدمات اســت، لذا 

صبر و شکیبایی بیشتر مراجعین را می طلبد.
این مسئول با بیان اینکه در صورت وجود جراحات 
و صدمات عمده و تهدید کننده، فرد می تواند پس 
از انجام اقدامات درمانی به پزشکی قانونی مراجعه 
کند، اضافه کرد: ســوابق اقدامات انجام شــده از 
سوی پزشــکی قانونی از مرجع درمان کننده اخذ 

خواهد شد تا حقی از فرد ضایع نشود.

رئیــس ســازمان صمت خراســان شــمالی گفت: 
مرزنشینان در مناطق محروم به دلیل نبود زیرساخت 
هــای لازم، برای اخــذ کارت الکترونیکی که کمتر 
از یک دهه گذشــته در دستور کار قرار گرفته است 
در روند تهیه کارت با مشــکلاتی مواجه هستند، به 
همین دلیل اکنون با محدودیت های ســهمیه ارزی 

کمتر برای صادرات و واردات مواجه هستند.
حســین حاجی بگلو  در گفت و گو با ایســنا، افزود: 
اگرچه در ســال های گذشته برخی از شرکت های 
مرزنشین توانســتند جزو صادرکنندگان نمونه باشند 
امــا در حــال حاضر بــه علت بضاعت و ســرمایه 
درگردش پایین، میزان صــادرات و واردات کمتری 

دارند.
وی خاطرنشــان کرد: ۱۱ شرکت مرزنشین فعال در 
استان داریم که به دلیل مشکلات سرمایه درگردش 

اکنون فعالیت اقتصادی مناسبی ندارند.
حاجی بگلو با بیان اینکه به ازای هر مرزنشــین در 
مناطق محروم 4۰۰ دلار سهمیه ارزی و در مناطق 
عــادی 2۰۰ دلار ســهمیه ارزی تخصیــص یافته 
است، اضافه کرد: کمک معیشت مرزنشینان یکی از 
اهداف دولت است و سهمیه ارزی براساس اعضای 
فعال شــرکت های مرزنشــین و کارت الکترونیکی 

مرزنشینی تعلق می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: مرزنشــینان امسال می توانند 
68 قلم کالا در دو بخش خوراکی و غیرخوراکی وارد 
کنند که کالاهــای خوراکی ۱۰۰ درصد و کالاهای 
غیرخوراکــی ۵۰ درصد از پرداخت عوارض گمرکی 

معاف هستند.
این مقام مســئول اظهار کــرد: مرزنشــینان باید 
براساس ســهمیه ارزی که به آن ها تعلق می گیرد 

واردات انجام دهند که ۹ شــرکت در مناطق محروم 
و دو شــرکت در مناطق عادی هستند و با سرجمع 
ارزش ســهمیه ارزی که به واسطه کارت های فعال 
می گیرند می توانند صادرات و واردات داشته باشند.
نبود بازارچه مرزی مانعی برای رشــد فعالیت تعاونی 

های مرزنشین خراسان شمالی
سرپرست مدیریت تعاونی اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خراسان شمالی نیز در گفت و گو با ایسنا، 
نبود بازارچه مرزی را مانعی برای رشد فعالیت تعاونی 

های مرزنشین در این استان اعلام کرد.
خوش آینه با اشاره به اینکه خراسان شمالی با کشور 
ترکمنستان بیش از ۳۰۰ کیلومتر مرز مشترک دارد، 
گفت: اما در هیچ جایی از این اســتان بازارچه مرزی 

وجود ندارد این در حالی اســت که سایر استان های 
مرزنشــین دارای بازارچه های مرزنشــین هستند و 
یکی از علل رونق فعالیت تعاونی های مرزنشین در 

سایر استان ها وجود این بازارچه ها است.
وی افزود: تعاونی های مرزنشــین مجبور هســتند 
کالاهای خود را بــرای صادرات یا واردات از طریق 
مرزهای سایر اســتان ها همچون مرز باجگیران در 

استان خراسان رضوی انجام دهند.
خوش آینه ادامه داد: یکی دیگر از مشکلات تعاونی 
های مرزنشین در خراسان شمالی تمدید کارت های 
اعضای تعاونی است، چراکه برای تمدید این کارت 
هــا باید تک تک اعضا دارای گوشــی تلفن همراه، 
اینترنت برای ثبت نام و... و. باشــند و آنجاییکه این 

امکانات در برخی از روستاهای مناطق مرزی استان 
مهیا نیســت این افراد باید بــرای ثبت نام و تمدید 
کارت خود به سایر مناطق دارای امکانات بروند که 
این امر برای برخی از مرزنشــینان مشکل ساز شده 

است.
وی تصریح کرد: از ســوی دیگر به ازای هر کارت 
بازرگانــی مبلــغ 4۰۰ دلار اجازه داده می شــود تا 
صادرات و واردات کالا انجام شــود اما از آنجاییکه 
کارت تعداد زیادی از افراد تمدید نشــده، رقمی که 
شرکت می توانند کار انجام دهند بسیار اندک بوده و 

صرفه اقتصادی ندارد.
این مســئول تاکید کــرد: به عنــوان مثال در یک 
شــرکت تعاونی که حدود ۳۰۰ نفر عضو دارد تعداد 

کارت های تمدید شده ۱۰۰ تا 2۰۰ کارت است.
وی نقدینگی را یکی دیگر از مشکلات شرکت های 
تعاونی های مرزنشین عنوان کرد و گفت: نقدینگی 
شرکت های تعاونی مرزنشین اندک است به همین 
دلیل معمولا تجار دیگری که عضو این شــرکت ها 

نیستند، کار تجارت را برای آن ها انجام می دهند.
سرپرســت مدیریت تعاونی اداره تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خراســان شــمالی افزود: در همین راستا 
مقرر شــد تا جلســه ای با حضور اداره کل صمت و 
اتاق بازرگانی اســتان برگزار شود تا اتاق، تجار قوی 
را برای امر بازرگانی این شــرکت ها معرفی کند و 

سپس سود حاصله میان اعضا توزیع شود.
وی با بیان اینکه خراسان شمالی دارای ۱2 شرکت 
تعاونی مرزنشین اســت، ادامه داد: از این تعداد ۱۱ 

شرکت فعال و یک شرکت غیرفعال بوده است.
خــوش آینه تعداد اعضای شــرکت هــای تعاونی 

مرزنشین استان را 8۰ هزار نفر اعلام کرد.

رئیس کل دادگســتری خراسان شــمالی با اشاره 
به خبر دســتگیری یکی از مدیران میانی کارخانه 
آلومینــای جاجرم بــه اتهام ارتــکاب جرائم مالی، 
جزئیاتی از نحوه شــکل گیری و بروز ســوء جریان 

مالی در این کارخانه را تشریح کرد.
حجت الاسلام رضا براتی زاده، در این رابطه گفت:  
متعاقــب گزارش واصله، در ایــن خصوص پرونده 
قضایی تشکیل شد و تحت نظارت دادستان عمومی 
و انقــلاب جاجرم و در یکی از شــعب بازپرســی 

دادسرای این شهرستان مطرح است.
وی اتهــام فعلــی انتســابی به متهــم را در حال 
حاضر تدلیس در معاملات دولتی و ارتشــاء عنوان 
و  تصریح کرد: متهــم در جریان خرید تعداد ۱6۰ 
دســتگاه کولر گازی فاقد شناسه کالا برای تقویت  
جاجرم،  آلومینای  سیســتم سرمایشــی شــرکت 
مبلغ ۷۷ میلیون و 4۰۰ هــزار تومان تحت عنوان 
پورســانت و در واقع رشوه از  دو متهم در خارج از 

استان دریافت کرده است.
رئیس کل دادگســتری استان همچنین از کشف و 
توقیف مجموعا 2۰ عدد ســکه تمام بهار آزادی و 
مقادیری نیم ســکه از محل کار و منزل متهم خبر 

داد و بیان کرد:  منابع تأمین وجوه جهت خرید این 
مقدار ســکه و صحت و ســقم ادعای متهم مبنی 
بر اینکه با ســرمایه متعلق به خود این سکه ها را 

خریداری کرده در دست بررسی قرار دارد.
مقام عالی قضایی اســتان با اشاره به دیگر اتهامات 
منتسب به متهم از جمله نگهداری مشروبات الکلی 
خارجی اظهار کرد: در بازرســی از منزل متهم سه 
بطری مشــروبات الکلی خارجی و نیز ۹ عدد مهر 
ساختگی و برخی اســناد و فاکتورهای مجعول نیز 

کشف و توقیف شده است.
وی با اشــاره به اقاریر صریــح متهم در خصوص 
اتهامــات تدلیــس در معاملات دولتی و ارتشــاء، 
از صدور قرار بازداشــت موقــت و  همچنین تداوم 
تحقیقات تکمیلی تا روشن شدن تمامی زوایا و ابعاد 
این ماجرا و دستگیری دیگر عوامل و ایادی مرتبط 

با این پرونده خبر داد.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی دادگستری 
کل خراسان شمالی، وی افزود: ان شاءالله با تکمیل 
تحقیقات و صدور کیفرخواســت، اخبــار تکمیلی 
متعاقبا به اطلاع افکار عمومی و رســانه ها خواهد 

رسید.

نماینده مردم پنج شهرســتان خراســان شمالی از 
جلوگیری از ادامه پروژه ارتقای بیمارستان پورسینای 
شهر آشــخانه انتقاد کرد.محمد وحیدی در گفت و 
گو با ایســنا اظهار کرد: پروژه ارتقای بیمارســتان 
پورسینای آشــخانه از ۳2 به 64 تخت دارای ردیف 
اعتبــاری بوده و اعتبار آن در حال جذب اســت اما 
طی چند ماه گذشته توســط حوزه معاونت عمرانی 

استانداری متوقف شده است.
وی با تاکید بر اینکه هیــچ پروژه ای نباید در دولت 
آیت الله رئیســی متوقف بمانــد، تصریح کرد: حوزه 
عمرانی اســتانداری بهتر است به جای دستور توقف 
پروژه، مشکل را حل کند.وی تاکید کرد: اگر مشکلی 
متوجه پیمانکار یا موضوعات این چنینی اســت باید 
به دنبال رفــع کردن آن بود نه اینکــه پروژه را به 
تعطیلی کشــاند، اکنون چه کســی باید پاسخگوی 
افزایش قیمت هــا و هزینه های اجرای این پروژه به 
علت متوقف کردن آن باشد؟وحیدی بیان کرد: عدم 
اجرای این پروژه سبب ایجاد خسارت به مردم شده و 
متولیان باید به جای متوقف کردن پروژه ارتقای این 

بیمارستان به دنبال اتمام هرچه سریعتر آن باشند.

نماینده مردم بجنورد در مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: بارها جلســات و پیگیری های حضوری از 
اســتان و تهران نیز انجام شد و امیدواریم تسریع در 

ادامه عملیات پروژه، تاخیر را جبران نماید.
وحیــدی در پایــان تصریح کرد: نیاز اســت وزارت 
بهداشت و دانشــگاه علوم پزشکی استان نیز پیگیر  
پیش بینی و انجام مقدمــات لازم در جذب و تامین 
نیروی انســانی این بیمارســتان و بیمارستان راز و 
جرگلان باشند.نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی 
نیز هفته گذشــته طی بازدیدی از این بیمارستان از 
توقف هفت ماهه پروژه ارتقای بیمارستان پورسینای 
آشــخانه به 64 تختخوابی انتقاد کرد و خواستار آغاز 

مجدد عملیات اجرایی این پروژه شد.
گفتنی است، طرح ارتقای بیمارستان ۳2 تختخوابی 
پورسینای آشخانه به 64 تختخوابی از مصوبات سفر 
ریاســت جمهوری دوازدهم است که اردیبهشت ماه 
ســال ۹۹ با تخصیص بودجه ای بالغ بر 2۰۰ میلیارد 
ریال در مساحت سه هزار و 4۱2 مترمربع کلنگ زنی 
شــد و قرار بود ۱۵ ماهه به اتمام برســد؛ اما پس از 

اندکی پیشرفت، متوقف شد.

مدیر کل پزشکی قانونی خراسان شمالی:

۶هزارمصدوم نزاع به پزشکی قانونی خراسان شمالی مراجعه کردند

مرزنشینان خراسان شمالی و محدودیت های ارزی آن ها

رئیس کل دادگستری خراسان شمالی خبرداد:

کشف فساد مالی در آلومینای جاجرم
نماینده مردم بجنورد در مجلس انتقاد کرد:

انتقاد نماینده بجنورد از قفل پروژه ارتقای 
بیمارستان پورسینای آشخانه

مدیر کل راه و شهرسازی استان مطرح کرد؛
کمبود اعتبار مانع تملک زمین برای 

اجرای پروژه ساخت جاده بجنورد به 
اسفراین

 

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی گفت: کمبود 
اعتبار مانع تملک زمیــن های لازم برای اجرای پروژه 

ساخت بجنورد به اسفراین شده است.
قاسم قاســمی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه 
برای ســاخت محور بجنورد به اســفراین نیاز به تملک 
زمین هایی در طول مسیر است، اظهار کرد: اما به علت 
کمبود اعتبار موفقیــت چندانی در اجرای این امر نبوده 

ایم.
وی بــا بیان اینکــه ۱۰ کیلومتر از این مســیر در حال 
ســاخت اســت، افزود: برای مطالعه مابقی مسیر طی 

امسال مشاور گرفته شده است.
قاسمی در ادامه به پروژه بجنورد به سنخواست نیز اشاره 
و بیان کرد: برای اجرای این پروژه برای ســاخت حدود 
4۰ کیلومتــر از آن قرارداد با خاتــم الانبیا با مبلغ 2۷۰ 

میلیارد تومان منعقد شده است.
وی با اشــاره به اینکه برای ساخت این مساحت از راه 
تجهیز کارگاه شده است، ادامه داد: به دنبال آن هستیم 

تا مقدار تخصیص آن را افزایش دهیم.
این مقام مسئول تصریح کرد: برای ساخت مابقی مسیر 
نیز طی امسال با توجه به اعتبارات مزایده برگزار خواهد 

شد.
وی افزود: طول مسیر بجنورد به سنخواست ۹۰ کیلومتر 
است که بخشی از عملیات راهسازی در 2۰ کیلومتر از 

آن انجام شده است.

مقام آوری بانوی فاروجی در 
جشنواره موسیقی مقامی تارآوا

ویدا حدادیان فاروجی موفق به کســب مقام برگزیده و 
دیپلم افتخار در جشنواره موسیقی مقامی تارآوا در گروه 

سنی 2۰ تا ۳۰ سال شد.
به گزارش عصراترک، در آیین پایانی دومین جشــنواره 
موســیقی مقامی تارآوا که در محــل مجتمع فرهنگی 
هنری گلشن بجنورد برگزار شد، ویدا حدادیان فاروجی 
موفق شد تا در در گروه ســنی 2۰ تا ۳۰ بخش بانوان 

مقام برگزیده و دیپلم افتخار را کسب کند.
شهرســتان فاروج در بین برگزیدگان یک نماینده دیگر 
نیز داشــت و از تینا حدادیان به عنوان نوازنده خردسال 

تقدیر شد.
همچنین در حاشــیه این جشنواره در راستای پاسداشت 
ســال ها تلاش در حفظ موسیقی کهن و انتقال آن به 
نسل آینده از دو پیشکســوت فاروجی، خانواده مرحوم 
بــرات مقیمی و حبیب ا... حدادیــان در کنار ۱2 تن از 

پیشکسوتان دیگر این عرصه تجلیل به عمل آمد.

بی رغبتی کارفرمایان 
خراسان شمالی برای اشتغال 

مددجویان بهزیستی
 معاون مشــارکت های مردمی، اشتغال و مسکن اداره 
کل بهزیستی خراسان شــمالی گفت: کارفرمایان این 
استان برای اشتغال مددجویان بهزیستی رغبت چندانی 
ندارند.صادق جعفری در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره 
به اینکــه تمامی افراد تحت پوشــش ایــن اداره کل 
معلول نیســتند، اظهار کرد: تعداد زیادی از افراد تحت 
پوشش بهزیســتی توانایی کار کردن را دارند اما هنوز 
کارفرمایان در این اســتان به آن ســمت نرفته اند که 
از این افراد نیز اســتفاده کنند.وی افزود: از سوی دیگر 
بسیاری از کارفرمایان خراسان شمالی از حمایت هایی 
که بهزیســتی از این افراد در صورت بکارگیری یکی از 
افراد تحت پوشــش این نهاد می کنــد، آگاهی ندارند.

جعفری ادامه داد: بهزیستی علاوه بر اینکه هزینه بیمه 
و یا بخشی از بیمه فرد تحت پوششی که کارفرما به کار 
گرفته است را پرداخت می کند، تسهیلات با سود کم را 

نیز در اختیار کارفرمایان قرار می دهد.
وی تصریــح کرد: طی ســال جــاری برای اشــتغال 
مددجویان رقم 4۵ میلیارد تومان درنظر گرفته شده که 

از این میزان تاکنون 2۵ میلیارد آن ابلاغ شده است.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه ۱۰ بانک در ارائه 
تسهیلات به مددجویان بهزیستی خدمت ارائه می دهد، 
گفــت: تعدادی از بانک ها در ارائه تســهیلات به افراد 

تحت پوشش همکاری خوبی دارند.
وی افزود: اما تعدادی از بانک ها نیز هستند که موجب 
گلایه مندی این افراد شــده است به عنوان مثال برای 
پرداخت وام ۵۰ میلیون تومان درخواســت ســه ضامن 

را کرده اند.
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کاهش شکایات کارگر و کارفرما با 
تشکیل شوراهای سازش

معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره 
به بخشنامه ریاســت قوه قضاییه در حوزه ایمنی بر ضرورت 
تشکیل شوراهای سازش و همچنین کمیته های حفاظت فنی 
و بهداشت کار در کارگاههای مشمول قانون کار تاکید کرد.

به اســتناد ماده دو آیین نامه کمیته حفاظت فنی وبهداشت 
کار، در کارگاههایی که دارای 2۵ نفر کارگر باشــند، کارفرما 
مکلف است کمیته ای به نام کمیته حفاظت فنی و بهداشت 
کار را تشکیل دهد.مطابق ماده ۹۳ قانون کار به منظور جلب 
مشارکت کارگران و نظارت بر حسن اجرای مقررات حفاظت 
فنی و بهداشتی در محیط کار و پیشگیری از حوادث و بیماریها، 
در کارگاههایی کــه وزارت کار و وزارت بهداشــت، درمان 
وآموزش پزشــکی ضروری تشخیص دهند، کمیته حفاظت 
فنی و بهداشت کار تشکیل خواهد شد.در حال حاضر حضور 
بازرســان کار در جلسات کمیته حفاظت فنی و بهداشت کار 
از اهمیت بالایی برخوردار است.بازرسان کار، طبق هماهنگی 
هــای صورت گرفته و یا برنامه اعلامی تشــکیل کمیته ها 
توســط کارفرما در جلســات کمیته حضور می یابند و هدف 
از حضور در جلســات، طرح مباحث و موضوعات مطروحه در 
جلســه، تصمیمات اتخاذ شده، ارائه مشاوره و راهنمایی های 
لازم و همچنین توجیه کارفرمایان کارگاهها در خصوص نقش 
و جایگاه کمیته ها در ارتقاء ســطح ایمنی کارگاه است.علی 
حسین رعیتی فرد - معاون روابط کار وزیر کار -ضمن تاکید 
بر ضرورت تشکیل کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار 
در کارگاههای مشمول قانون کار تاکید کرده و می گوید: در 
حوزه ایمنی کار هیچ گونــه تعارفی نداریم و جان افراد قابل 
اغماض نیست.وی با اشاره به بخشنامه رئیس قوه قضاییه در 
حوزه ایمنی می افزاید: تمام بازرسان کار باید در حوزه ایمنی و 
صیانت از نیروی کار، دقت نظر لازم را داشته باشند.رعیتی فرد 
همچنین تشکیل شورای سازش با هدف کاهش پرونده های 
حل اختلاف را مورد تاکید قرار داده و می گوید: این کار باعث 
به حداقل رساندن ورودی پرونده ها به هیأتهای تشخیص و 
حل اختلاف می شود.به اعتقاد کارشناسان، مباحث مربوط به 
حقوق و دستمزد، بیمه و سنوات و قرارداد کار بیشترین شکایت 
کارگران در شوراهای حل اختلاف را تشکیل می دهد؛ از این 
رو با شــکل گیری و گسترش شــوراهای سازش و برقراری 
صلح میان کارگر و کارفرما، ضمن پیگیری مطلوبتر مطالبات، 
از تشکیل و روند افزایشی پرونده های شکایات در هیات های 
تشــخیص و حل اختلاف جلوگیری می شــود.به گزارش 
اتفاقیه به نقل از  ایســنا، در راستای تامین مشارکت کارگران 
و کارفرمایان و نظارت بر حسن اجرای مقررات حفاظت فنی 
و بهداشت کار، صیانت از نیروی انسانی و منابع مادی کشور 
در کارگاههای مشمول و پیشگیری از حوادث و بیماری های 
ناشــی از کار، حفظ و ارتقاء سلامتی کارگران و سالم سازی 
محیط های کار، تشکیل کمیته های حفاظت فنی و بهداشت 

کار در کارگاه های کشور الزامی  است.

نقشه راه اقتصاد ایران بعد از لغو 
تحریم ها

رئیس اتاق بازرگانی ایــران و چین می گوید اقتصاد ایران در 
صورت لغو دوباره تحریم ها، باید حداکثر استفاده را از تجارب 
۱۰ سال گذشته ببرد و تغییراتی اساسی در عملکرد خود ایجاد 
کند.مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اقتصاد 
ما در حدود ۱۰ سال گذشته، انواع تجارب بین المللی را پشت 
ســر گذاشته است. از تحریم های سازمان ملل گرفته تا دوره 
اجرای برجام و از کنار رفتــن ترامپ تا مذاکرات جدید برای 
کنار زد تحریم ها. اگر بنا باشــد مذاکرات فعلی هسته ای راه 
به جایی ببرد و به لغو تحریم ها منجر شــود، اســتفاده از این 
تجربیات و نحوه بهره بردن از فضای لغو تحریم ها بیشترین 
اهمیت را برای ایران خواهد داشت.وی با بیان اینکه اولویت 
نخست باید خارج کردن اقتصاد از زیر فشار سیاست باشد، بیان 
کرد: فشــارهای سیاسی در سال های گذشته بیشترین ضربه 
و آســیب را به اقتصاد ایران وارد کرده و در بسیاری از موارد 
امکان اســتفاده از فرصت ها را گرفته است. اینکه با هر تغییر 
و تحول سیاسی، اقتصاد ما با چالشی جدید مواجه شود قطعا 
درست نیست و دولت باید تلاش کند به عنوان یک اولویت 
مهم ابتدا این چالش را کنار بزند.رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
چین با اشاره به تعلل بیش از حد و اختلافات سیاسی داخلی 
در دوره برجــام، توضیح داد: ما حتی در دوره ای که تحریم ها 
کنار رفتند، آنقدر در رسیدن به تصمیم های نهایی تاخیر داشتیم 
که امکان جذب سرمایه گذاری کلان خارجی و همراه کردن 
آنها با اقتصاد ایران از دست رفت. اختلاط اقتصادی با جهان و 
سهیم کردن آنها در اقتصاد ایران یک اولویت بسیار مهم است.

حریری ادامه داد: اگر شــرکت های بین المللی از کشورهای 
مختلف به ایران بیایند و ســرمایه گذاری کنند، آنگاه در آینده 
تحریم کردن اقتصاد ایران دشــوار می شود، زیرا فشار جدید 
بر شرکت های خارجی نیز وارد می شود. از این رو با به دست 
آمدن فرصت جدید باید تلاش کرد که پای این نوع سرمایه 
گذاری و تولید مشترک به ایران باز شود.وی در پاسخ به این 
ســوال که آیا با لغو تحریم ها می توان به افزایش قابل توجه 
صادرات غیرنفتی امیدوار بود؟ تشــریح کرد: با لغو تحریم ها، 
تجارت ما جهشی را تجربه خواهد کرد که بخش عمده آن به 
نفت و صنایع وابسته آن باز می گردد. در سبد صادرات غیرنفتی 
نیز باز بیش از ۵۰ درصد به محصولات نفتی و پتروشیمی باز 
می گردد. حدود 2۰ درصد به کالاهای معدنی مرتبط است و 
۱۰ درصد نیز محصولات کشاورزی هستند. در واقع کالاهای 
با ارزش افزوده بالا در صادرات ایران ســهمی بسیار محدود 
دارد که بخش مهمی از آن نیز به دو کشور عراق و افغانستان 
ارسال می شود.حریری خاطرنشان کرد: ما باید با متنوع کردن 
شرکای تجاری و افزایش عمق استراتژیک روابط با شرکای 
اصلــی، راه را برای تولید و صادرات کالاهای با ارزش افزوده 
بالاتر فراهم کنیم. این کالاها یا باید در ایران و با نیروی بومی 
تولید شــوند یا ماشین آلات و تجهیزات داخلی در آنها به کار 
رفته باشند یا به شکل تولید تحت لیسانس به فروش برسند. 
تا این ساختار تغییر نکند، استفاده از فرصت لغو تحریم ها نیز 
دشوار خواهد بود.به گزارش  اتفاقیه به نقل از ایسنا، دور جدید 
مذاکرات وین برای کنار رفتن تحریم های اقتصادی ایران آغاز 
شده اســت. وزیر خارجه ایران اعلام کرده که آمادگی لازم 
برای به نتیجه رســیدن مذاکرات در تیم ایرانی وجود دارد و 
تیم کارشناسی ایران با جدیت کار خود را ادامه می دهد.از بهار 
ســال ۱۳۹۷ و با اعلام ترامپ رئیس جمهوری وقت آمریکا، 
تحریم هایی یک جانبه علیه ایران وضع و آمریکا به شکل یک 

طرفه از برجام خارج شد.

خبر

گویا یکی از پیشنهادات مطرح شده در لایحه بودجه ۱4۰۱ افزایش 
ســن بازنشستگی کارکنان دولت است. بر این اساس قرار است سن 
بازنشســتگی برخی از کارمندان حداقل دو سال افزایش پیدا کند. اما 

چه کسانی مشمول قانون جدید می شوند و چه کسانی نه؟
بــه گزارش اتفاقیه بــه نقل از تجارت نیوز، قرار اســت امروز لایحه 
بودجه ۱4۰۱ به مجلس برود. اما برخی از جزئیات این لایحه اکنون 
منتشر شده است. در یکی از بخش های بودجه سال ۱4۰۱ به مساله 

افزایش سن بازنشستگی کارکنان دولت اشاره شده است.
در ایــن بخــش از بودجه آمــده: »به منظــور پایدارســازی منابع 
صندوق های بازنشستگی، از ابتدای سال ۱4۰۱، سنوات خدمت مورد 
قبول برای بازنشســتگی تمامی مستخدمین مرد و زن دارای حداقل 
مدرک کارشناســی معتبر در تمامی صندوق های بازنشستگی اعم از 
کشوری، لشکری، سازمان تامین اجتماعی دو سال افزایش می یابد.

البته در ادامه ذکر شده که حداقل و حداکثر سن بازنشستگی تمامی 
مســتخدمین زن و مرد به هر میزان سابقه خدمت در صندوق تامین 
اجتماعی، دو ســال افزایش پیدا می کند. احــکام قطعی هیات های 
رســیدگی به تخلفات اداری برای بازنشستگی از این حکم مستثنی 

است.
بر این اساس می توان گفت افزایش سن بازنشستگی شامل کارکنانی 
می شود که حداقل مدرک آنها کارشناسی باشد و این افراد حق بیمه 
بازنشســتگی خود را به صندوق بازنشستگی کشوری، لشکری و یا 

تامین اجتماعی واریز کنند.
دلیل افزایش سن بازنشستگی چیست؟

در بسیاری از کشورها سن بازنشستگی کارمندان بر اساس سن امید 
به زندگی تعریف می شود. اما در ایران سن بازنشستگی برای مردان 

6۰ سال و برای زنان ۵۵ سال است.
ما این در حالی اســت که ســن امید به زندگی در ایران بین ۷2 تا 
۷4 ســال است. این یعنی افزاد خیلی زود از بازار کار خارج می شوند 
و خیلی زود وارد لیست مســتمری بگیران صندوق های بازنشستگی 

می شوند.
این مســاله ســبب می شــود که تعداد بیمه پــردازان صندوق های 
بازنشســتگی کاهش پیدا کند و تعداد مســتمری بگیران آن افزایش 
پیــدا کند. در چنین حالتی تعــادل منابع و مصارف صندوق ها به هم 

می خورد و صندوق های بازنشستگی دچار بحران می شوند.
البتــه در ایران کار از بحران گذشــته و جز صندوق بازنشســتگی 

تامین اجتماعی، بقیه صندوق ها ورشکسته هستند و به بودجه دولت 
وابسته اند. حالا به نظر می رسد در بودجه سال ۱4۰۱، قرار است سن 
بازنشستگی افرادی که تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوری، 

لشکری و تامین اجتماعی هستند، دو سال افزایش می یابد.
ایا افزایش حقوق برای این قشر صورت میگیرد؟

رییس کانون بازنشستگان سازمان تامین تهران درباره رقم عیدی و 
میزان افزایش حقوق ۱4۰۱ بازنشستگان توضیح داد.

علی دهقان کیا درباره رقم عیدی امســال بازنشســتگان گفت: هنوز 
برای تعیین تکلیف رقم عیدی بازنشستگان هیچ اقدامی انجام نشده 
اســت و پارسال بازنشستگان به اندازه حقوق یک ماه عیدی دریافت 

کردند.
وی با اشــاره به این که پیشنهادی برای افزایش عیدی بازنشستگان، 

افــزود: در این خصــوص پیگیری هایی دارد صــورت می گیرد که 
بازنشستگان هم باید مثل شاغلان عیدی دریافت کنند.

 رییس کانون بازنشستگان سازمان تامین تهران عنوان کرد: در حال 
حاضر شاغلان حداقل دو ماه و حداکثر سه ماه حداقل دستمزد عیدی 
دریافت می کنند، اما وقتی افراد بازنشسته می شوند، به یک باره همه 

این ارقام افت پیدا می کند و فقط یک ماه عیدی پرداخت می کنند.
دهقان کیا متذکر شد: البته پارســال به اندازه یک ماه حداقل حقوق 
عیدی پرداخت شــد و ســال های ماقبل آن، کمتر از این بود. در هر 
صورت افزایش عیدی کارگران پیگیری می شود و منتظر هستیم که 

ببینیم دولت در این خصوص چه خواهد کرد.
میزان افزایش حقوق ۱۴۰۱ بازنشستگان

رییس کانون بازنشســتگان سازمان تامین تهران در خصوص میزان 

افزایش حقوق ســال آینده بازنشســتگان نیز گفت: افزایش حقوق 
مربوط به شــورای عالی کار اســت. طبق مــاده ۱۱۱ قانون کار که 
حداقل بگیران هستند، ارتباط پیدا می کند به تصمیمی که در شورای 

عالی کار گرفته می شود.
دهقان کیا افزود: شــورای عالی کار تاکنون هیچ تصمیمی در رابطه 
با حداقل دســتمزد نگرفته است و هر تصمیمی که شورا بگیرد و در 
نهایت سه گروه کارگری، کارفرمایی و دولت به توافق برسند، آن را 
مبنای حداقل دستمزد بازنشستگان قرار می دهند و در رابطه با سایر 
ســطوح نیز بعدا سازمان تامین باید از طریق دولت پیگیری کنند که 

به یک توافقی برسند.
وضعیت سخت درآمدی بازنشستگان

رییس کانون بازنشستگان سازمان تامین تهران در ادامه عنوان کرد: 
در حال حاضر وضعیت درآمدی بازنشســتگان تقریبا یک ســوم سبد 

هزینه خانوار است و در یک شرایط بسیار سختی به سر می برند.
دهقان کیا تصریح کرد: بازنشســتگان با توجه به این که ۳۰، ۳۵ سال 
کار کرده اند، اما امروز در شــرایط مناســبی زندگی نمی کنند و تمام 

ظرفیت هایشان پر است و به سختی زندگی شان تامین می شود.
وی تاکیــد کــرد: انتظار ما از دولــت فعلی، آقای رییســی و آقای 
عبدالملکی به عنوان وزیر کار که رییس شــورای عالی کار نیز است، 
این اســت که باز دوباره به ما این وعــده را ندهند که در آینده قرار 
اســت با کم کردن تورم، ســبد هزینه خانوار را بالا ببریم و ســفره 
خانوار را پررنگ تر کنیم.رییس کانون بازنشســتگان سازمان تامین 
تهران متذکر شــد: تاکنون از این وعده ها زیاد داده شــده، اما هیچ 
کدام از ایــن وعده ها اتفاق نیفتاد که ما بدانیــم که دولت می تواند 

تورم را پایین آورد.
دهقان کیا گفت: در مــاده 4۱ قانون کار دو بند وجود دارد. یک بند، 
تورم بانک مرکزی است و بند دوم می گوید اگر این تورم جواب گوی 

سفره خانوار نبود، باید از سبد هزینه خانوار استفاده کنیم.
وی یادآور شــد: در حال حاضر سبد هزینه خانوار ۱2 میلیون تومان 
اســت. ما افزایش تا این حد را نداریم، اما فاصله حقوق بازنشستگان 
تا این عدد، یک سوم است و حقوق بازنشستگان، فقط ۱۰ روز ماه را 
تامین می کند. اما من معتقدم که این شکاف بیشتر از این نباید شود.

رییس کانون بازنشســتگان ســازمان تامین تهران خاطرنشان کرد: 
دولت امســال باید کاری کند که این شکاف بیشتر نشود و اگر این 

شکاف بیشتر شود، قابل تحمل نیست.

افزایش سن بازنشستگی در سایه  افزایش حقوق ؟

به گفته عضو هیئت رئیسه مجلس: در پیش نویس لایحه بودجه سال ۱4۰۱، 
به دلیل رشد ۷۱ درصدی درآمد های گمرکی و مالیاتی، کسری تراز عملیاتی 
از 464 هزار میلیارد تومان بودجه ســال ۱4۰۰، به 2۷۱ هزار میلیارد تومان 
رســیده است. به گزارش  اتفاقیه به نقل از تابناک اقتصادی؛ دکتر دهنوی، 
عضو هیات رئیســه مجلس با اشاره به کاهش کسری تراز عملیاتی لایحه 
بودجه ۱4۰۱ نســبت به قانون بودجه ۱4۰۰ گفت: کسری تراز عملیاتی در 
لایحه بودجه ســال ۱4۰۰ به دلیل افزایش سرسام آور هزینه های دولت و 
افزایش محدود درآمد های پایدار، به 464 هزار میلیارد تومان افزایش یافت؛ 
اما در دولت ســیزدهم و در لایحه بودجه ســال ۱4۰۱، به دلیل رشــد ۷۱ 
درصدی درآمد های گمرکی و مالیاتی، کســری تراز عملیاتی به 2۷۱ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. این اقدام به جهت کشیدن افسار رشد کسری تراز 

عملیاتی اقدامی مثبت است.
عضو هیات رئیسه مجلس در ادامه با اشاره به شاخص وابستگی به فروش 
نفت در بودجه ۱4۰۱ افزود: شــاخص وابســتگی به نفت بر اساس نسبت 
فروش ریالی نفت خام و گاز طبیعی به کل بودجه عمومی تعیین می شود. 

این شاخص در قانون بودجه ســال گذشته به جهت رشد منابع حاصل از 
فــروش اوراق مالی به حدود 2۰ درصد و در لایحه بودجه ۱4۰۱، به 2۷.۷ 
درصد رسیده است. گفتنی است، دلیل اصلی افزایش سهم نفت در بودجه 
به حذف ارز 42۰۰ تومانی بازمی گردد، چون در سال گذشته دولت 8 میلیارد 
دلار از منابع نفتی را صرف واردات کالا های اساسی و دارو با نرخ دلار 42۰۰ 
تومانی کرده و مابقی را با نرخ دلار ۱۷۵۰۰ تومان محاسبه نمود؛ اما این رقم 
در لایحه بودجه ۱4۰۱ با نرخ دلار 2۳۰۰۰ تومانی محاســبه شد. به همین 
دلیل رقم محاسباتی نفت در بودجه نیز افزایش یافته است.دهنوی به کاهش 
وابســتگی به فروش نفت در بودجه ۱4۰۱ با احتساب میزان فروش روزانه 
نفت اشاره کرد و گفت: به عبارت صحیح دلیل افزایش حجم ریالی فروش 
نفت در بودجه ســال آینده، واقعی ســازی نرخ تسعیر ارز و افزایش قیمت 
جهانی نفت است. با توجه به ظرفیت تولید نفت، کشور وابستگی کمتری به 
نفت پیدا کرده است، به گونه ای که در سال پیش در لایحه دولت تخمین 
زده بود، روزی 2 میلیون بشــکه نفت بفروشد که این بر خلاف مسیر بی 
اثر کردن تحریم هاســت، اما در بودجه سال ۱4۰۱ میزان فروش نفت ۱،2 

میلیون بشکه در روز پیش بینی شده که این با توجه به شرایط کشور اقدام 
قابل قبولی است.دهنوی با انتقاد از اقدام دولت قبل بر تحمیل اصل و سود 
اوراق مالی سال های گذشته افزود: انتشار اوراق مالی، در سال ۹8 و ۹۹ به 
دلیل کاهش شدید درآمد های نفتی به شکل سرسام آوری شدت گرفت. به 
نحوی که در لایحه بودجه ۱4۰۱، ۱28 هزار میلیارد تومان جهت بازپرداخت 
اصل و 4۹ هزار و 4۰۰ میلیارد تومان جهت پرداخت ســود این اوراق پیش 
بینی شده، که این به معنای تحمیل بدهی زیادی را از طرف دولت قبل بر 
دولت سیزدهم است.وی ادامه داد: یکی از علل اصلی افزایش حجم اوراق 
در بودجه افزایش حدود 6۰ درصدی هزینه های جاری بودجه در سال ۱4۰۰ 
بود که به همین دلیل دولت وقت تصمیم به انتشار اوراق برای تامین بودجه 
گرفت. در صورتی که این روند ادامه پیدا می کرد چه بسا در سال های آتی 
کشور با بحران بدهی مواجه می شد، ولی دولت سیزدهم تصمیم گرفت، با 
در نظر گرفتن 88 هزار میلیارد تومان برای فروش اوراق مالی نه تنها سقف 
اوراق را افزایش ندهد، بلکه ســایر منابع بودجه از جمله درآمد های نفتی را 
صرف بازپرداخت اوراق کند. البته همین میزان انتشــار اوراق نیز همچنان 

رقم بالایی است و انتظار می رود مجلس شورای اسلامی این رقم را کاهش 
دهد. دهنوی با اشاره به عملکرد مثبت دولت در حوزه افزایش منابع پایدار 
بودجه اظهار داشت: یکی از شاخص های مهم در قوانین بودجه، نرخ مالیات 
بر کل منابع بودجه است؛ به این معنا که چه میزان از بودجه سالانه از محل 
منابع پایدار تامین می شــود که در سال گذشته این میزان به 2۱.۱ درصد 
رسید که با توجه به عدم تحقق درآمد های نفتی پیش بینی می شود تا پایان 
ســال به ۳۰.6 درصد برسد. اما در لایحه بودجه ۱4۰۱، با توجه به رشد ۷۷ 
درصدی درآمد های مالیاتی این رقم به ۳4.۹ درصد رسیده است. هرچند با 
رسیدن به انتظار قانون ششم توسعه فاصله زیادی وجود دارد، افزایش قابل 
توجه این درآمد نسبت به سال گذشته اقدامی مثبت است. دولت پیش بینی 
کرده است با توجه به کاهش کرونا و رونق تولید و همچنین توسعه پایه های 
مالیاتی جدید و تنظیمی مثل مالیات بر خانه ها و خودرو های لوکس دولت 
می تواند درآمد را در این زمینه محقق کند. دولت باید دقت کند که افزایش 
مالیات به روش مبارزه با فرار مالیاتی ثروتمندان محقق شود و بار جدیدی بر 

کسب و کار ها تحمیل نکند.

ادامه از صفحه ۱
به مــوازاتِ تجربۀ غربی، تجربۀ ژاپن، چیــن، کرۀ جنوبی، ویتنام و 
به تدریج در کشــورهایی مانند مالزی، اندونزی و اعضای دیگر آسه 
آن )ASEAN( قرار دارد. شاید با اطمینان بتوان گفت که در جنوب 
و شرقِ آســیا »ضرورتی« برای کار سهمگین و تمام نشدنی نظریه 
پردازی غربی ها وجود نداشــته است. چینی ها، کره ای ها و ژاپنی 
ها بالذات در میان خود، ســرمایۀ عظیم اجتماعی، سیستم، تشکل، 
انسجام، هرم و نظم مدنی را با تعلیمات بودا و کنفوسیوس داشته  اند. 
سپس، سرمایه   داری بر این اسکلت فرهنگی بنِا و ساخته شده است. 
سازماندهی اجتماعی و »نظم و سازمان پذیری شهروندان« در آسیا 
آن قدر قابل توجه اســت که طی 4-۳ دهه، زمینه سازِ صنعتی شدن 

این کشورها شد؛ پروژه ای که در غرب دو قرن به طول انجامید.
آیا می توان در جامعه ای غیر منســجم، بی نظم و ســازمان نیافته 
صنعتی شــد؟ مردمِ جنوب و شرق آسیا به شــدت سیستم   پذیر به 
معنای پذیرش و رعایتِ قواعد، رویه ها و قوانین هســتند. اگر مبانی 
سیستم پذیری، ســازمان پذیری، نظم و هارمونی نبود آیا چین می 
توانســت طی 2۵ ســال به قدرتِ دوم اقتصادی جهان مبدل شود؟ 
گشــایش فضای فعالیت بــرای بخش خصوصــی در چین، نظریۀ 
میلتــون فریدمن که ظهور بخش خصوصی ضرورتاً به دموکراســی 
ختم می شود را تا اندازۀ قابل توجهی ابطال کرد. حتی این نویسنده 
از دانشگاهیان و سیاســت مداران ژاپنی شنیده است که دموکراسی 
ژاپنی ریشــه در اصلِ همکاری، هارمونی و اجماع سازی در کانون 
بودائیسم و شینتوئیسم )Shintoism( دارد تا لیبرالیسم اروپایی. این 
سخن صحیح است که رهبرانی مانند جوئن لای و دنگ شیائوپینگ، 
»تصمیم ســازی« رشــد و توســعۀ چینی را هدایت کردند ولی اگر 
جامعۀ چینی، سازمان پذیر، منظم و با انسجام و هارمونی نبود دولت 
چین می توانســت در ۱۵ ســال، ۳۳۰۰۰ کیلومتر قطار پر ســرعت 
بســازد؟ در غرب، نظام ســرمایه داری برای تحققِ اهداف خود به 
سیستم و ســازماندهی و هارمونی نیاز داشت و با مشارکت حکومت 
)State( از طریق قانون گذاری و سیاست گذاری، میزانی از سیستم 
و قاعده  مندی را به وجود آورد. در شــرقِ آسیا، سیستم و انسجام به 
عنوان سرمایه اجتماعی از قبل وجود داشت و حکومت آن را »فعال 
و مدرن« کرد. تجربۀ شرق و غرب نشان می دهد که سیستم سازی 
و تشکلِ با دوام که بنیان های رشد و توسعه هستند به تعاملِ دوگانۀ  
)Duality( حکومت-جامعه نیاز دارند : حکومتی علاقمند به پیشرفت 
بدون جامعه ای ســازمان پذیر و سیســتم پذیر به عاقبتی قابل اتکا 
نمی  رســد و جامعه ای علاقمند به پیشــرفت بدون حکومتی مدبر و 

هدایت کننده به سر انجام توسعه یافتگی دست نمی یابد.
آلمان در ســال ۱۹4۵ با خاک یکسان شده بود. آلمان غربی بیست 
ســال بعد در ۱۹6۵ ، دومین اقتصادِ جهان بود. ســازمان پذیری و 
سیستم پذیری طی یک و نیم قرن در جامعۀ آلمانی ریشه دوانده بود. 
فرآیندهای صنعتی شدن در قرنِ نوزدهم، مدیریتِ کلان بیسمارک 
در اواخر قرن و پیشــرفتِ قابلِ تاملِ اندیشــۀ تجدد، بوروکراسی و 

مدنیت، زمینه های تاریخی و سرمایه های اجتماعی را از قبل فرآهم 
آورده بودند. ژاپن نیز در ســال ۱۹4۵ یک کشــور شکست خورده و 
ورشکســته بود اما طی ســه دهه به اقتصادِ دوم جهان مبدل شــد. 
هرچند منابع مالی آمریکا در هر دو کشور، نقشِ مهمی ایفا کرد ولی 
اگر حکومتی تحول خواه و جامعه ای ســازمان پذیر وجود نداشــت، 

عاقبت آن منابع مالی همان می شد که در عراق شد.
با این چارچوب، شــاید مشکل تاریخی ایران در این دوگانگی نهفته 
باشد که نه یک دولت به معنای ایجاد کنندۀ یک سیستم با محوریتِ 
بخشِ خصوصی و ســرمایه داری را داشته و نه جامعه ای شرقی با 
سرمایۀ اجتماعی سیستم پذیری، سازمان پذیری و تمایل به انسجام 

و هارمونی.
آیا می شــود تصور کرد که هم زمان یک دولت ، بد، منفی، ناکارآمد 
و خودکامه باشــد ولی عامــۀ جامعه، خوب، عالــی، کارآمد و اهل 
مشارکت؟ آیا می شــود دولتی، هیچ اندیشۀ متفاوتی را تحمل نکند 
ولی عامۀ جامعه با آغوشــی باز در پی یادگیری طیفی از دیدگاه های 
متفاوت بلکه متناقض باشد و علیه فردی که با او اختلافِ فکر دارند 
بدگویی، تخریب و غیبت نکنند؟ آیا می شود دولتی، قانون گریزی و 
قاعده گریزی کند ولی آحادِ جامعه، به شدت اهلِ قاعده، رویه، قانون 
گرایی، رعایــتِ تقدم، رعایت خطوط عابر پیاده و مقررات باشــند؟ 
آیا می شــود تصور کرد دولت تک نفره باشــد ولی جامعه، متشکل، 
ســازمان یافته، رقابتی و افراد آن به طــور باور نکردنی اهلِ رعایت 
اصــول و حمایت از یکدیگر و پایبند قانون، رشــد و آزادی خواهی 
باشند؟ آیا می شــود دولتی برای خود پول، سرمایه و امکانات با هر 
روشــی جمع کند ولی عامۀ جامعه مقید به حلال و حرام، قانونمند، 
متمایل به توزیع ثروت و قانع باشند؟ آیا می شود دولت به تخصص 
اعتقاد نداشــته باشــد ولی آحادِ یک جامعه هر وقت با موضوعی نا 
آشــنا رو به رو شــوند به دنبالِ پرســش، تحقیق، جستجو، مهارت، 
علم و دانش ولو اینکه تا چین بروند باشــند؟ آیا می شود دولتی بی 
توجه، بی   تفاوت و بی  خیال باشد ولی جامعه کوشا، پرتلاش، با دقت، 
حساس و وقت شناس باشد؟ این پرسش ها صرفاً نوعی کنجکاوی 

تئوریک هستند.
نظام ســرمایه داری فراگیر و رقابتی نه تنها در ایران بلکه در عراق، 
مصر، ســوریه و پاکســتان هیچ گاه فرصت ظهور پیدا نکرد. سایۀ 
مسلطِ دولت و حکومت بر اقتصاد این کشورها باعث شد تا ضرورتِ 
ســازماندهی جامعه و سیســتمی کردن آن احســاس نشود. بخش 
خصوصی به صــورت محدود در دالان هــای حاکمیتی عمل کرد 
و حداکثر در قالب بنگاه خود توانســت سیســتم ایجاد کند و نه به 
عنــوان یک نیروی محرکۀ تحول اجتماعی و اقتصادی مانند آلمان، 
انگلستان و ژاپن. لیبرالیسم اقتصادی به معنای چارچوبی برای رقابت 
در تولید کالا و ارائه خدمات چه در ســاختار داخلی و چه در تعامل با 
بازارهای بین  المللی حتــی تا ۵ درصد هم در تاریخ ایران ظهور پیدا 
نکرده اســت. لیبرالیسم در غرب، سیستم و نظام اجتماعی به پا کرد 
و دولت و حکومت را نیز قاعده  مند و قانون   مند کرد. سرمایه داری در 

خاور میانه در بخش محدودی از حاکمیت فضای تنفســی پیدا کرد 
)Parasite Capitalism( و فرصت ساختار سازی را با سیستم سازی 
و سازمان سازی اجتماعی پیدا نکرد. با این خلاء نیروی محرکه برای 
تغییر، رشــد و توسعه در کشورهای خاورمیانه، مسئول ندارد: نه اراده 
و تشکلِ نظام سرمایه داری وجود دارد )آلمان/انگلستان/آمریکا(؛ نه 
سازماندهی  نه  )ژاپن/چین/سنگاپور(؛  حکومت/دولت/حاکمیت  ارادۀ 
و تشــکل جامعه به صورت تاریخی )کــرۀ جنوبی/ژاپن(؛ نه زمینۀ 
اجماع سازی مدرن میان ارکان جامعه و حاکمیت مانند ارتش، بخش 
خصوصی، کلیســا )و یا نهاد دین(، ســندیکاهای کارگری و جامعه 

مدنی )برزیل/شیلی/مکزیک/آرژانتین(.
علاوه بر این، سیستم سازی صرفاً یک تصمیم در ساختارهای داخلی 
نیســت. عمومِ کشورهای غربی و شــرقی با ورود در شبکۀ تجارت، 
بانکداری، خدمات، ســازمان های منطقه ای و بین المللی سیســتم 
  وارترعمل کرده   اند. از ویتنام تا آلمان، از سنگاپور تا انگلستان، از کرۀ 
جنوبی تا ژاپن و از برزیل تا آمریکا در یک شــبکۀ جهانی عمل می 
کنند. عموم کشورهای جهان سوم متوجه شده اند که بدون عضویت 
در سازمان تجارت جهانی)WTO(، نمی توان رشد اقتصادی پیدا کرد 
زیرا این عضویت، وســیله و ساختاری است برای رقابت و کارآمدی. 
وقتی کشورها در یک سیســتمِ جهانی عمل کنند، کارآمدی، زمان 
شناسی، دقت، وفای به عهد، رقابت، تخصص و نوآوری اهمیت پیدا 
می کنند و خصوصیاتی مانند عصبانیت، احساســات، تعصب، دشنام، 
حســادت، انتقام، انشــعاب، خصومت، بد قولی، غیرقابل پیش بینی 
بودن، دمدمی بودن، خودخواهی، خود بزرگ بینی، تخریب و حذف، 
کاربرد خود را از دست می دهند و یا حداقل به شدت کاهش پیدا می 
کنند. عمومِ ویژگی های مثبت توسعه یافتگی در سایۀ سیستم سازی 
امکان پذیر اســت که با بین  المللی شدن حتی منسجم تر و دقیق تر 
می شــوند. وقتی سیستم ساخته شود، افرادِ توانا رشد می کنند چون 
هــم تخصص و مهارت دارند و هم اعتمــاد به نفس، علاقه به کار، 
زحمت کشیدن، رقابت و نوآوری. وقتی سیستم نباشد، اتحادیۀ افرادِ 
ضعیف شــکل مــی گیرد و در نهایت فقر و جهــل با هم رفیق می 
شوند. چون توانایی نیست، تملق، چاپلوسی و سوء استفاده از امکانات 
دولتی مبنای رشــد و قدرت می شوند. وقتی اقتصاد یک کشور بین 
المللی شــود، پی آمد های تعیین کننده ای نیز برای سیاست آن دارد 
زیرا که شفافیت اقتصادی مقدم و زمینه ساز شفافیت سیاسی است. 
تخصص، شــفافیت و بین اللملی شــدن باعث می شود تا یک فردِ 
متولد ایران، به ریاست پارلمان نروژ انتخاب شود. آنقدر سیستمِ نروژ 
به خــود اعتماد به نفس دارد که چنین تصمیمــی را می گیرد. چرا 
د )فرد گرایی منفی( در افراد موج می زند و بســیاری  در ایــران تَفَرُّ
مستغرق در منافع و مصالح شــخصی هستند؟ چون برای رشد نیاز 
به سیستم ندارند و صرفاً با شبکه   ای از ارتباطات می توانند به عمومِ 
اهداف خود برسند. تفرد در ایران ریشه های بسیار قدیمی و تاریخی 
دارد و در ســاختارِ سیستم پادشــاهی نهفته است. وقتی پادشاه قبلۀ 
عالم می شــود همه از کودکــی می آموزند که خــود را به افراد و 

نه به سیســتم، مقررات و رویه ها وفق دهنــد. از این رو چگونه در 
فضایِ بدون سیســتم و مملو از تفرد می توان انتظارِ کارآمدی، ثبات 
اقتصادی، جامعۀ سالم،  قانون مداری، افرادِ معنوی و آینده  ای روشن 
داشت؟ وقتی پنج قرن گذشته، علم اهمیت نداشت و شش ماه طول 
می کشید تا ســفیر ایران با کالسکه به فرانسه برسد، سیستم سازی 
نیز ضرورتی نداشت. ۹۹ درصد مردم در روستاها زندگی می کردند، 
خواندن و نوشتن نمی   دانســتند و بعد از غروب هم می خوابیدند. در 
دنیای هوش مصنوعی و تکنولوژی امــروز که دانش فرا گیر وجود 
دارد و عمــوم افراد می خواهند از نردبان رشــد بالا بروند نمی  توان 
بدون سیســتم، مدیریت و حکمرانی کرد و روش های گذشــته در 
جهان امروز کاربرد ندارند. شــاید بتوان گفت که هم چنان موضوع 
پیشرفت ایران در گروی حل و فصل معضلات نظری و فلسفی میان 
سنت و مدرنیته است. اگر اندیشه ها تغییر نیابند، اوضاع ما هم طبعاً 

متحول نمی شود.
در عین حال، دانش و اســتعداد ایرانی ها به آن ها کمک خواهد کرد 
تا در ســایۀ سیستم سازی و ساختار سازی کشور را سریع رشد دهند 
هرچند به نظر می رســد ایران آخرین کشــوری باشد که به کاروان 
بین المللی شــدن بپیوندد. پاســخ یک فردِ حدودِ سی ساله به این 
نویســنده مدتی قبل گویای منظومۀ نظری و عملی ماست. وقتی با 
نهایت ادب و نزاکت به او که خودرو چند میلیاردی داشت گفته شد: 
لطفا دوبله پارک نفرمایید چون این ترافیک ســنگین را ایجاد کرده 
و خودرو خود را بی زحمت جا به جا کنید، گفت: »من هرجا دوســت 
داشته باشــم پارک می کنم و به دیگران مربوط نیست«. می توان 
دریایی از اندیشــه، تاریخ، روان  شناسی و حکمرانی در این دو جمله 
را جســتجو کرد. اگر او در نیویورک دوبله پارک کند، برای مدت ها 
گرفتار پلیس، شــهرداری، بیمه و پــی گیری های مردم خواهد بود. 
سیســتم به او اجازه نخواهد داد هر کاری دوست دارد انجام دهد. به 
نظر می رســد مهم ترین موضوع در برابر ما ایرانی ها این است که: 
چگونه یک سیستم )وبه خصوص یک سیستم اقتصادی( بسازیم؟ در 
باطن این سوال، سوال مهمتری در انتظار ماست: چگونه بین المللی 
بشــویم تا معقول، قاعده مند، رقابتی و دانش محور عمل کنیم؟ در 
چنین شرایطی جامعه به شدت رشد می کند و برای دولت و حکومت 
ســرمایه ای سیاسی و اقتصادی می شــود. تخصصی شدن و بین 
المللی شدن دو مزیتِ تعیین کننده نیز به همراه دارند: یک بار برای 
همیشــه نفوذ خارجی در ایران با بارورسازی جامعه و اقتصاد آن، به 
تدریج به تعطیلی کشــانده می شود و دوم، همانند کرۀ جنوبی، افراد 
به کشــور تعلقِ عمیق پیدا می کنند زیرا ســریع می آموزند تنها راهِ 
رشد، زحمت کشیدن و رقابت کردن است. امروز کرۀ جنوبی در صدرِ 
رقابتی ترین کشورهای جهان با بالایِ یک و نیم تریلیون دلار تولیدِ 
ناخالص داخلی قرار دارد. رقابتی شــدن یک سیستم باعث پایداری 
آن نیز می شود. چطور می شود که شرکت آلمانی زیمنس ۱۷4سال 
 January( و حزب دموکرات آمریکا ۱۹۳سال)۱, ۱84۷ October(

8, ۱828( قدمت دارند؟

نکات مهم در خصوص پیش نویس لایحه بودجه ۱4۰۱

چرا ایرانی ها نمی توانند باهم یک سیستم بنا کنند؟
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خبر

پیکان تهران بهتر از کیمیا از 
قرعه استراحت استفاده کرد 

برترفوتسـال   لیـگ  مسـابقات  هفتـم  هفتـه  در 
بانـوان کشـور تیـم کیمیـا اسـفراین در خانـه به 
مصـاف  پیـکان تهـران رفـت که با نتیجـه  8 بر 

صفـر  از میهمـان خـود شکسـت خـورد.
بـه گـزارش خبرنـگار مـا  تیـم کیمیـا اسـفراین 
ایـن  کارگـران  ورزشـی  سـالن  در  حالـی  در 
شـهر میزبـان پیـکان تهـران بـود که پیـکان از 
اسـتراحت خـود در هفتـه ششـم اسـتفاده بهینـه 
کـرد و کیمیـا اسـفراین پایـان تلخـی را در پایان 

دور رفـت ایـن رقابـت هـا رقـم زد.
در هفتـه ششـم ایـن رقابـت هـا کیمیا اسـفراین 
ایـن  و  شـد  مغلـوب  رفسـنجان  مـس  برابـر  
درحالـی بـود کـه در هفتـه ماقبـل آن در قرعـه 
اسـتراحت بـود و این بـار پیکان از ایـن موقعیت 
در هفتـه هفتـم به خوبی اسـتفاده کـرد.در پایان 
دور رفـت  مسـابقات لیـگ برتـر فوتسـال بانوان 
کشـور پیـکان تهـران بـا 6 بـرد از 6 بـازی  و با 
۱8 امتیـاز در صـدر جـدول  و کیمیـا اسـفراین با 
2 بـرد  و 4 باخـت از 6 بـازی و کسـب 6 امتیـاز 
در رده پنجـم جـدول گـروه دوم ایـن رقابـت ها 

گرفتند. قـرار 

رایگان قهرمان جام آدینه 
استانی تنیس آقایان شد

جـام آدینـه اسـتانی تنیـس آقایـان جمعـه هـر 
هفتـه در زمیـن شـهربازی بجنـورد برگـزار مـی 
شـود کـه ایـن هفته بـا عنـوان روز دانشـجو و با 

قهرمانـی رضـا رایـگان پایـان یافـت.
 مدیـر روابـط عمومـی هیئـت تنیـس خراسـان 
شـمالی در گفتگـو بـا خبرنـگار مـا گفـت: ایـن 
جمعـه  ودر  اسـت  آزاد  سـنی  رده  در  مسـابقات 
گذشـته 2۵ بازیکـن بـا هم بـه رقابـت پرداختند 
کـه پـس از رضـا رایـگان  ، صـادق بیرجندی  از 
بجنـورد بـه مدال نقره دسـت یافـت و رضا کافی 
و حسـین نیکـدل از بجنورد به طور مشـترک در 

جایگاه سـوم ایسـتادند.
سـحر رجـب زاده در پایـان از زحمـات  مهـدی 
شـریفانی مدیر برگـزاری این هفتـه از جام آدینه 

اسـتانی تشـکر کرد.

بدمینتون جزو رشــته هایی اســت که شــاید خیلی ها نسبت به آن 
اطلاعات زیادی نداشته باشند. اکثر ما راکت های بدمینتون را داشته 
ایم یا در پارک ها با دوستان و خانواده این ورزش را انجام داده ایم. 

به گزارش خبرنگار اتفاقیه ، جواد احمدی با ۳۵ سال سن  از مربیانی  
اســت که موفق شد با سرپرســتی و کمک مربیگری تیم بدمینتون 
خراسان شــمالی این تیم را در  لیگ دســته یک کشور  و در سال 

۱۳۹8 به مقام سوم کشور برساند .
 بازیکن بدمینتون خراســان شمالی امروز در قامت یک مربی دلسوز 
فرزندان این استان را آموزش می دهد چیزی که به اعتراف خیلی ها 
ذاتا یک معلم دلســوز است. جواد احمدی مربی است با دانش و آشنا 
به علم روز بدمینتون کارشــناس  مدیریت ،مربی سطح ۳  بدمینتون   
است که بسیاری از آینده سازان بدمینتون استان افتخار شاگردی او را 
دارند. این مربی بدمینتون در گفتگو با ما  از دغدغه هایش برای نسل 
آینده بدمینتون خراســان شمالی گفت و سطح بدمینتون بازان استان 
را به استاندارهای کشور نزدیک عنوان کرد. احمدی از وجود استعداد 
های ناب در اســتان گفت و هیئت بدمینتون  را لایق حمایت بیشتر 
مسئولین ورزش کشــور و استان دانست. گفتگوی جذاب و خواندنی 

این مربی کاربلد بدمینتون را با اتفاقیه می خوانید.
جواد احمدی را بیشتر برای خوانندگان اتفاقیه معرفی کنید.

از سال ۱۳۹۳ ورزش بدمینتون را شروع کردم و از همان ابتدا علاقه 
بسیار زیادی به این ورزش نشــان داده و احساس کرده این ورزش 
پتانسیل بالایی دارد لیکن  از سوئی  جایگاه این ورزش را قابل قبول 
نمیدانســتم . تصمیم گرفته در حد توانم به رشــد و شــکوفایی این 
ورزش فوق العاده مهیج و زیبا کمک کرده باشم و البته بجز  پیشرفت 
بدمینتون در اســتان هدف را بر تبدیل بدمینتون خراسان شمالی به 

مهد بدمینتون کشور بنا نهادم .
 به سبب پیگیری ، پشــتکار و علاقه زیادی که به ورزش بدمینتون 
داشتم در خردادماه سال ۱۳۹۷ به پیشنهاد برات وثوقی رئیس هیئت 

بدمینتون اســتان به عنوان دبیر هیئت اســتان انتخاب شدم و این 
موضوع مرا در رسیدن به اهداف راسخ تر کرد.  

بســیاری از بازیکنان  آینده دار بدمینتون  اســتان نتیجه  ��
زحمات شما هستند قبول دارید؟

تمــام مربیان در رده های مختلف زحمت می کشــند و این مریبان 
هستند که بازیکنان را آماده می کنند و به تیم استان  می فرستند که 
درسال های اخیر شاهد ظهور و حضور میلاد شیردل ، متین عزیزی 
، امیر بذرکار و امیر حسین رحمانی در انتخابی استعدادهای برتر ایران 
و حضور در جمع ۱6 استعداد برتر ایران بودیم همچنین حضور برسام 
احمدی بازیکن نونهال در جمع 8 بازیکن برتر کشــور و کسب  فنی 
ترین بازیکن ایران در این رده ســنی  و همچنین در قسمت خانم ها 
نیز یاســمن برزگران جز اســتعداد های برتر زیر ۱۷ سال و یکی از 

امیدهای بدمینتون استان در این بخش هستند. 
استقبال خانواده ها از بدمینتون را چطور می بینید؟ ��

خانواده هــا با تمام توان خود فرزندانشــان را به ســمت بدمینتون 
ســوق می دهند و در کل باید بگویم استقبال قابل قبول است، البته 
در شــرایط کرونایی باید کاهش علاقمنــدان را طبیعی بدانیم ولی 
در مجموع باید اســتقبال خانواده ها را خوب و مثبت دانســت. تیم 
بدمینتون اســتان در مســابقات لیگ دسته اول کشــور با نام پارس 
صنعت خراســان شمالی حضور دارد که اتفاق مهم و مسترت بخشی 
برای ورزش استان بود و  در تیم از  بازیکنان بومی استان و همچنین 
مربــی خوب و زحمتکش چون * عزیــزی بهره می بریم و این تیم 
موفق شــده در مرحله رفت مســابقات در رتبه دوم قــرار بگیرد  و 
امیدواریم در مرحله برگشت که به میزبانی بجنورد برگزار می شود با 
تلاش بازیکنان و دعای خیر خانواده ها در جایگاه نخست ایستاده و 

به عنوان سرگروه به مرحله بالاتر صعود کنیم. 
وضعیت  لیگ چه در اســتان و چه در کشور چگونه است  ��

و چرا ما در سطح جهانی بازیکن مطرحی نداریم؟

موفقیت ورزشکار تک بعدی نیست و مجموعه ای از عوامل دلیل در 
این امر دخیل هســتند. » یگیت » بازیکن ترکیه ای روزی ۷ ساعت 
تمرین دارد و تعداد بازی ملی ۳۰۰ بازی بیشــتر از قهرمان برترایران 
اســت. او در تمام تورهای جهانی شــرکت می کند ولی بازیکنان ما 
چنین شانســی ندارد و هم از لحاظ جسمانی و بدنی بسیار پایین تراز 
بازیکنان برتر جهان هستند. تمرینات بازیکنان مهم است من بعنوان 
مربی باید بگویم این ورزش به دلیل تحریم ها و مشکلات اقتصادی 
که در این چند ســال پیش آمده شــرایط را برای ورزشکاران  دشوار 
کــرده و  گرانی لوازم ضروری این ورزش از قبیل راکت و توپ ) به 
دلیل وارداتی بودن( و همچنین نبود اسپانسر و حامی ورزشی بر این 
مشــکلات افزوده اســت و دغدغه ها مانع از تمرینات برنامه ریزی 

شده خواهند شد.
پس شما معتقدید ما استعداد داریم ولی امکانات مناسب  ��

نداریم
ما بطور قطع در اســتان اســتعداد داریم درست است که در قیاس با 
اســتان هاس مطرح در این رشته نیستیم، ولی بخشی از توانایی یک 
بازیکن بدمینتون  ژنتیک بدنی اوست. به عنوان مثال بازیکنان شرق 

آسیا ذاتا ســرعت بالایی دارند ولی از لحاظ پیکر سنجی و تحقیقات 
بازیکنان ما می توانند در جهان بیش از این مطرح شــوند. سرعت را 

می شود با تمرینات بدنی بهبود بخشید.
اگر بخواهیم با هدف تبدیل خراســان شــمالی به مهد  ��

بدمینتون کشــور قدم برداریم  و اینکه خواســتگاه ورزش 
بدمینتون هم آسیاست شانسی برای این هدف می بینید؟

پیگیری های رئیس هیئت بدمینتون اســتان در راستای اهداف قابل 
تقدیر اســت و من معتقد هســتم که ما در صورتی می توانیم حرفی 
برای گفتن داشته باشــیم که اولا امکانات خوب مالی داشته باشیم 
و ثانیــا برنامه ریزی دقیق و بلند مدت داشــته باشــیم که بتوانیم با 
نخبگان کشــور رقابت داشــته باشــیم. می توانیم همانگونه که در 
بخشــی از اهداف خود به پیروزی رســیدیم  روزی به تیم های برتر 
آســیایی  نیز طعنه بزنیم و نامی برای خود در بدمینتون کشور دست 
و پا کنیم. کشورهایی که در بدمینتون رشد کردند زمان بندی درست 
و دقیقی برای کارهایشان دارند و زیربنایی کار می کنند، رشد ورزش 
کار یک روز و دو روز نیســت اما متصور هســتم به این آرزوی قلبی 

ام می رسیم.

مربی بدمینتون آقایان در گفت و گو با اتفاقیه :

با هدف تبدیل خراسان شمالی به 
مهد بدمینتون کشور قدم برداریم

پایان مسابقات سطح 2 بدمینتون پسران  در بجنورد
برترین هــای مســابقات ســطح 2 بدمینتــون ویــژه پســران در ســه بخــش 
ســنی زیــر ۱۳ ،زیــر ۱۵ و زیــر ۱۹ ســال در خانــه بدمینتون  بجنــورد پایان 
یافــت.  رئیــس هیئــت بدمینتــون خراســان شــمالی در گفتگــو بــا خبرنگار 

مــا گفــت: مســابقات ســطح 2 بدمینتــون پســران خراســان شــمالی بــه 
ــا  ــتار ب ــب )س( و روز پرس ــرت زین ــت ولادت حض ــبت گرامیداش مناس
حضــور 4۵ بازیکــن پیگیــری شــد کــه پــس از پایــان ایــن رقابــت هــا 

بــه نفــرات اول تــا ســوم هــر رده ســني مــدال ، حکــم قهرمانــي و جوایــز 
نقــدي اهــدا گردیــد .

ــدي  ــام محم ــال پره ــر ۱۳ س ــني زی ــزود : در رده س ــی اف ــرات وثوق ب

،رده ســني زیــر ۱۵ ســال برســام احمــدي و در رده ســني زیــر ۱۹ 
ــرار ــا ق ــت ه ــن رقاب ــت ای ــگاه نخس ــاه در جای ــا اصلانپن ــال ایلی  س

 گرفتند.

مجازی نامه

توضیح :نظر و نگاه دیگران را از مجازی به مکتوب اورده ایم   تا به فضای تضارب ارا کمکی کرده باشیم و این به معنای تایید یا رد محتوا از سوی اتفاقیه نمی باشد.شما هم 
میتوانید پست های اینستاگرام یا تلگرام خودتون رو برای ما در اینستا ارسال کنید تا منتشر شود


